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صنعت و معدن

نگاه ملي به حوزه فلزات غيرآهني داشته باشيم
رييس خانه معدن ايران گفت: بايد نگاه ملي به حوزه فلزات غير آهني داشته و از 
توان بخش خصوصي در اجراي برنامه هاي اين بخش استفاده کنيم. »محمدرضا 
بهرامن« روز يکشنبه در گفت وگو با خبرنگار اقتصادي ايرنا افزود: در سال هاي 
گذشته به دليل نبود راهبرد مشخص در بخش معدن، اغلب تابع مسائل و مواردي 

بوديم که فقط دولت براي فعالان اين بخش تنظيم مي کرد.
وي ادامه داد: امروز شاهديم همه نيروها در بخش معدن کشور بر فولاد متمرکز 
است، هرچند فولاد صنعتي استراتژيک و ويژه است، اما نبايد برنامه ريزي ها به 
گونه اي باشد که ساير صنايع غير آهني و سهم و نقش آنها در اقتصاد و توليد 

ناخالص ملي ديده نشود. 

حباب قيمتي خودروها درحال کاهش است
عضو هيات علمي گروه مهندسي خودرو در دانشگاه علم و صنعت ايران گفت: 
اين روزها حباب قيمتي خودروها متاثر از عوامل مختلف در حال کاهش است 
و اگر مردم و رسانه ها با فضاي ايجاد شده همراهي کنند، انتظار مي رود نرخ ها 
بيش از پيش تعديل شود. »اميرحسن کاکايي« در گفت وگو با ايرنا افزود: اين 
روزها قيمت ها در بازار خودرو به شدت هيجاني شده و بطور خاص نمايشگاه 
داران علاقه مندند اين هيجانات بيشتر شود؛ بنابراين از مردم انتظار مي رود پيش 
از هر چيز آرامش خود را حفظ کنند. به گفته وي، آنچه در ماه هاي گذشته در 
اين بازار مشاهده شد، بروز اختلاف معني دار بين قيمت کف کارخانه و قيمت 
در بازار بود، به طوري که عواملي همچون افزايش نرخ دلار، اشباع ساير بازارها 

نظير سکه و طلا و احتکار دلالان، به رشد قيمت ها دامن زد.

تاثيرگذاري   »بخاري هاي هرمتيک «  
درکاهش گازهاي گلخانه اي

در ح��ال حاض��ر يک��ي از معضلات بزرگ 
جامعه بشري توليد گازهاي گلخانه اي و به 
تبع آن آسيب رسيدن به لايه ازن، گرمايش 
نامتعارف کره زمين، به هم خوردن شرايط 
اقليمي و همچني��ن تهديد جان موجودات 
زنده است. احمد پيروي مديرعامل شرکت 
ش��وکت با اش��اره به تاثير مخرب سيس��تم 

گرمايشي سنتي بر روي گازهاي گلخانه اي گفت: با بهره گيري از بخاري هاي 
هرمتيک، توليد گازهاي گلخانه اي به ميزان قابل توجهي کاهش مي يابد و اين 
امر کمک قابل توجهي به بهبود شرايط زيست محيطي خواهد کرد. با داشتن 
تکنولوژي نوين در سيستم احتراق بخاري هاي هرمتيک، افزايش راندمان 
و کاهش چشمگير آلاينده هاي حاصل از احتراق را شاهد هستيم وي افزود: 
سيستم بخاري هاي هرمتيک شوکت به گونه اي طراحي شده که اکسيژن 
موردني��از جه��ت احتراق را از طريق دودکش دوجداره، از فضاي بيرون خانه 
مکش نموده و تحت هيچ شرايطي از اکسيژن محيط  خانه استفاده نمي کند. 
اين امر باعث مي ش��ود که هواي درون س��اختمان هم طراوت و تازگي خود 

را حفظ کند.
پيروي درارتباط با ميزان مصرف گاز کشور نيزگفت: يک درخت ده ساله ميتواند 
در يک سال، دي اکسيدکربن حاصل از سوخت 11/05 متر مکعب گاز طبيعي 
را جذب کند. صرفه جويي در مصرف گاز به ميزان 11/05 مترمکعب در سال 
معادل کاشتن يک درخت مي باشد و به ازاي هر دستگاه بخاري هرمتيک 1200 
متر مکعب گاز در سال صرفه جويي مي گردد که معادل کاهش 2/36 تن گاز 
کربن دي اکسيد حاصل از احتراق است. هر درخت سالانه ميزان 21/77 کيلوگرم 
دي اکسيدکربن را جذب ميکند، لذا استفاده از دستگاه بخاري هرمتيک شوکت 

معادل کاشت 108 اصله درخت در سال است.

اخبار کوتاه

گفت��ه مي ش��ود صنعت داروي��ي که جمهوري اس��لامي دارد، 
کش��ورهاي اطراف آن، همچون عراق، پاکس��تان، ترکيه و نيز 
روسيه ندارند. صنعتي که در سال، 95 تا 97 درصد داروي مورد 
ني��از کش��ور به لحاظ ع��ددي - 42 ميليارد - را تامين مي کند. 
با اين حال چالش ها پرس��ش هاي زيادي در خصوص صنعت 
داروي کش��ور وجود دارد که عمده ترين آن ها تامين نقدينگي 
اس��ت. در اين راس��تا خبرگزاري جمهوري اسلامي ميزگردي با 
عنوان » چالش هاي توليد کنندگان دارو« برگزار کرد که در اين 
ميزگرد،دکتر »محمد عبده زاده« مدير کل امور دارو و مواد تحت 
کنترل س��ازمان غذا و دارو، دکتر »مرتضي خيرآبادي«، خزانه 
دار و عضو هيات مديره س��نديکاي صاحبان صنايع داروهاي 
انساني ايران و دکتر »بشير خالقي« عضو کميسيون بهداشت 
و درمان مجلس شوراي اسلامي حضور داشتند. بخشي از موارد 

مطرح شده در اين ميزگرد به شرح زير است.

��� آق�اي دکت�ر عب�ده زاده در زم�ان حاضر مي�زان توليد دارو 
چقدر است؟

-عبده زاده: 42 ميليارد عدد سهم توليد )97درصد( و بين يک 
و نيم تا 2 ميليارد عدد هم سهم واردات ما در زمينه دارو است. 
در ارزبري اين قضيه متفاوت اس��ت ش��ايد آن ارزي که براي 

واردات دارو است خيلي بيشتر است.

خير آبادي: س�ه درصد واردات داريم که مي ش�ود، يک و  ���
چه�ار ده�م ميلي�ارد دلار و 97 درص�د هم تولي�د مي کنيم که 

حدود 700 ميليون دلار است.

ايرنا: آقاي دکتر عبده زاده، کمبود نقدينگي ش�رکت هاي  ���
توليد کننده با اين حجم توليد از مشکلات آنهاست. در زمان 

حاضر طلب شرکت هاي دارويي چقدر است؟

عبده زاده: ميزان طلب سررسيد شرکت هاي پخش در يک  ���
ماه و نيم گذش�ته حدود 2 هزار و 500 ميليارد تومان بود که 
در زمان حاضر فکر مي کنم به سه هزار ميليارد تومان رسيده 
باشد.نکته اي که پيگيري مي کنيم و من به نماينده کميسيون 
بهداشت و درمان مجلس شوراي اسلامي نيز عرض کردم، 
بحث تامين نقدينگي شرکت هاي دارويي اعم از توليد کننده 

و وارد کننده است.
الان بحث تخصيص ارز را داريم و شرکت ها براي ارز، نقدينگي 
مي خواهند و تا الان هم چيزي که به عنوان بدهي به شرکت ها 
داده اي��م ب��ه صورت اوراق بوده اس��ت. اگ��ر توليد کننده يا وارد 
کننده دارو بخواهند اين اوراق را تنزيل کنند با 20 تا 30 درصد 
تنزيل انجام مي شود و اين باعث مي شود که حاشيه سود شرکت 
به دليل تنزيل، بس��يار کم يا حتي از بين برود. با اين ش��رايط و 
کمبود نقدينگي که ش��رکت ها دارند باز هم مي بينيم که همه 
شرکت هاي دارويي کشور با وجود اين فشارهاي اقتصادي و از 
بين رفتن حاشيه سودشان تا الان در حد توان خودشان از نظر 
حجم عددي دارو تلاش زياد کرده و کم نگذاشته اند اما با وجود 

تمام اين تلاش ها اگر مش��کل نقدينگي ش��رکت ها حل نشود ، 
تاثير منفي بر روند توليد دارو و واردات آن مي گذارد.

خي�ر آب�ادي: آق�اي دکتر )عب�ده زاده( فرمودند ���42 ميليارد 
دارو در کشور از نظر عددي توليد و يک ميليارد دلار هم دارو 
وارد کشور مي شود. دولت براي 97 درصد دارويي که از نظر 
عددي در کشور توليد مي شود طي سال گذشته،620 ميليون 
دلار اعتبار گذاشت و براي آن سه درصد داروي وارداتي هم، 

يک و چهاردهم ميليارد دلار هزينه کرد.
اين، اهميت توليد داخل را نش��ان مي دهد که براي س��ه درصد 
داروي وارداتي 4 / 1 ميليارد دلار هزينه مي ش��ود. حال، تصور 
کنيد که اگر اين عدد ) واردات دارو( بخواهد بالاتر برود دولت 

بايد چه حجمي را پرداخت کند؟
از طرفي آقاي دکتر عبده زاده فرمودند که وزارت بهداشت 2 هزار 
و 500 ميليارد تومان بدهي دارد که بايد پرداخت کنند اما ايشان 
نگفتند که س��ه هزار ميليارد تومان طلب ش��رکت ها به صورت 
اوراق به شرکت ها نرسيده است. به عبارت ديگر دانشگاه هاي 
علوم پزشکي، اوراق به شرکت هاي پخش دارو داده اند که روي 
دست اين شرکت ها باد کرده است و پرسش من اين است که 

شرکت ها با اين اوراقي که گرفته اند چه کنند؟

��� س�وال : منظورت�ان چيس�ت؟ ش�رکت ها اوراق را قب�ول 
نکرده اند يا نگرفته اند؟

**خيرآبادي: کسي اوراق را از اين شرکت ها قبول نمي کند تا 
پول بدهد. سررسيد اوراقي که به توليد کننده دارو داده شده است 
به اول آذر 99 مي رسد. مساله اين است که آيا توليد کننده دارو 

طلب 11 ماه گذشته را بايد 2 سال بعد وصول کند؟!

��� ايرن�ا: گفت�ه مي ش�ود ک�ه اين اوراق را بانک ه�ا به عنوان 
ضمان�ت ه�م قب�ول نمي کنند و براي تنزي�ل هم خيلي از پول 

کم مي شود.

خير آبادي: بله. طلب ش�رکت هاي دارويي خيلي بيش�تر از  ���
اين حرف ها است.

ايرن�ا: آق�اي دکتر واقعا چ�ه کنيم؟ الان هم توليد کنندگان  ���
تجهيزات پزش�کي و هم دارو با اين اوراق به نظر مي رس�د 

که گرفتار شده اند.

خير آبادي: اين ضعفي اس�ت که مس�ئولان مملکت دارند.  ���
از همان روز اول به آنها تذکر داده ش�د که مس�ئولان، بخش 
بهداش�ت و درم�ان را ب�ا اوراق تس�ويه نکنن�د. اوراق را ب�ه 
دانشگاه علوم پزشکي مي دهند تا حقوق پزشک و کادر خود 
را تامين کند. دانش�گاه هم اوراق را به ش�رکت پخش دارو 
مي ده�د و پخ�ش دارو ه�م به توليد کننده دارو مي دهد و خب 
اي�ن تولي�د کنن�ده ب�ا اين اوراق چه کند؟ ب�ه عنوان مثال، او ) 
تولي�د کنن�ده( همي�ن الان ب�ه ريال نياز دارد تا با آن ارز بگيرد 
با اين اوراقي که به جاي پول در دست دارد بايد تا سال 99 
صبر کند؟ اوراق در دست شرکت هاي پخش دارو مانده است 
و ش�ما نيز الان به هر ش�رکت پخش�ي مراجعه کنيد تا دلتان 

بخواهد به شما اوراق مي دهد اما فايده اي ندارد.

 ايرنا: قرار بود ���500 ميليون دلار هم از طرف سران سه قوا 

به عنوان بخشي از مطالبات بدهند، آن چه شد؟

خير آبادي: هنوز موافقت دفتر رهبري اعلام نش�ده اس�ت.  ���
يعني هفته گذش�ته به دفتر رهبري رفته اس�ت تا از صندوق 
توس�عه برداش�ت ش�ود که هنوز مصوبه اش نيامده است. از 

اين سوال بگذريد.

��� ايرن�ا: آق�اي دکت�ر عب�ده زاده، فکر مي کن�م دکتر اصغري 
)رييس سازمان غذا و دارو( گفته بود که اين هفته مشکلات 
دارو ح�ل مي ش�ود. رف�ع اي�ن مش�کلات، چگون�ه محق�ق 

مي شود؟

��� عب�ده زاده: صحب�ت دکت�ر اصغ�ري، احتمالا ب�راي تغيير 
اولويت هاي مواد اوليه دارو بوده است که برخي از مواد اوليه 
تولي�د کنن�دگان دارو با توليد کنندگان صنايع ديگرمش�ترک 
اس�ت. يعني گروه تعرفه اي مواد اوليه دارو با س�اير کالاهاي 
ديگ�ر، مش�ترک اس�ت. در اي�ن راس�تا، کاري ن�رم افزاري 
تکنيکال انجام ش�د که بر اس�اس آن لينک هايي که از يک 
تعرف�ه کالاي�ي فقط ماده اوليه دارويي اس�تفاده مي کند، غير 
دارويي اس�تفاده اي نداش�ته باشد که اين مهم به تاييد وزير 
صم�ت )صنع�ت، مع�دن و تجارت( رس�يد و به بانک مرکزي 
نيز رفته اس�ت تا انش�اء ا... ظرف اين هفته اجرايي ش�ود تا 
م�اده اولي�ه ب�راي دارو ک�ه در اولويت اس�ت زودتر از گمرک 
ترخيص ش�ود. اين، يکي از مش�کلات توليد کنندگان دارو 
است اما مشکل ديگر در زمينه تخصيص و تامين ارز، همان 
مشکل تامين کنندگان دارو در بحث تامين ريال است که دکتر 
خيرآب�ادي درس�ت مي گويند يعن�ي اوراق، وقتي تحويل يک 
شرکت توليد کننده دارو مي شود اگر شرکت بخواهد تنزيل 
کند با اين کار، فقط اصل س�رمايه به ش�رکت بر مي گردد اما 
سودي دريافت نمي کند که با اين شرايط اين شرکت است 

که متضرر مي شود.
ش��رکت، يک بنگاه اقتصادي اس��ت و وقتي هم که ضرر کند، 
توليد نمي کند چون امکان توليد براي آن وجود ندارد. در زمان 
حاضر همه ش��رکت هاي داروس��ازي تعهد دارند که براي توليد 
دارو، ک��م نگذارن��د ام��ا همين کمبود تامين ريال که دارد جدي 

مي شود، مي تواند براي توليد دارو مشکل ايجاد کند.
از سوي ديگر براي تامين و انتقال ارز هم بايد فکري کنيم که 
اگر تحريم دوم، شروع شود، بانک مرکزي به فهرست تحريم ها 
مي رود و آن وقت يک س��ازوکار ديگري براي انتقال ارز لازم 
اس��ت. يعني اگر ارز بدهند اما ش��رکت ها نتوانند اين ارز را براي 
تهيه مواد اوليه و دارو جابجا کنند دچار مشکلي مي شوند که به 

مشکلات آنها اضافه مي شود.
ب��ا وج��ود اينکه مي گويند دارو و غذا تحريم نيس��ت وقتي يک 
سيس��تم بانک��ي را تحري��م مي کنند، عملا هي��چ پولي جابجا 
نمي ش��ود و ش��رکت ها ريال و ارز هم داش��ته باشند، نمي توانند 
کاري کنن��د. البت��ه اين بحث، نفي اس��ت و اميدواريم با کمک 

بانک مرکزي بتوانيم راهکاري بدست آوريم...

در ميزگرد کارشناسان دارويي مطرح شد 

نقدينگي؛ چالش جدي صنعت دارو

رئيس س��ازمان توس��عه تجارت اعلام کرد: فهرس��ت 25 قلم کالای 
اساسی مشمول ارز 4200 تومانی مقداری تغيير کرده و وزارتخانه های 
جهاد کشاورزی و بهداشت برخی اقلام را در فهرست خود گنجانده 

و به روز کرده اند.
به گزارش ايسنا، نيمه مرداد ماه با اعلام رييس جمهور و نهايتا تشريح 
بسته جديد ارزی از سوی رييس کل بانک مرکزی، فهرست کالاهای 
اساسی در قالب 25 قلم کالا منتشر شد که برای واردات از ارز دولتی 
4200 تومانی اس��تفاده می کنند که از برنج خارجی و گندم آغاز و به 

چای خارجی، دارو و ماشين آلات کشاورزی ختم شد.
البت��ه در هم��ان زم��ان وزارت صنعت، معدن و تجارت اعلام کرد که 
س��ه وزارتخانه جهاد کش��اورزی، صنعت، معدن و تجارت و بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی می توانند با تضمين تنظيم و کنترل بازار ارز 

به فهرست خود اضافه کنند.
اي��ن در حال��ی اس��ت که معاون وزير صنعت، مع��دن و تجارت درباره 
کالاهای اساسی مشمول نرخ ارز دولتی و تغييرات رخ داده در آنها اينگونه 
به ايسنا توضيح داد که چيزی به مجموعه 25 قلم کالاهای اساسی 
اعلام ش��ده اضافه نش��ده است اما برخی از وزارتخانه ها در گروه های 
تعريف شده برخی از کالاها را به اقلام موجود گذشته اضافه کرده اند 

که در واقع بتوانند شفاف سازی بيشتری در آنها انجام دهند.
مجتبی خس��روتاج افزود: به عنوان مثال وزارت بهداش��ت، درمان و 
آموزش پزش��کی در گروه کالاهای دارويی برخی از اقلام را ش��فاف 
سازی کرده که کدام کالاها جزو اقلام دارويی و کدام دسته جزو مواد 
اوليه دارويی، غير دارويی يا دارای مصارف دو جانبه است که به آنها 

کد ILC می دهند که شفاف سازی بيشتری صورت بگيرد.
رئيس س��ازمان توس��عه تجارت ادامه داد: وزارت بهداش��ت، درمان، 
آموزش پزش��کی و وزارت جهاد کش��اورزی تلاش می کند تا در قالب 
همان 25 قلم کالاهای اساسی فهرست کالايی خود را به روز و شفاف 

کنند اما چيزی به کليت اين کالاها افزوده نشده است

" آخرين وضعيت پرداخت های ارزی در"نيما���
 در خبری ديگر اعلام شد: در حدود دو ماه اخير بيش از دو ميليارد و 500 

ميليون دلار ارز در سامانه نيما برای واردات تامين شده است.
به گزارش ايس��نا، از نيمه مردادماه امس��ال و با اجرايی ش��دن بس��ته 
جدي��د ارزی دول��ت، مجموع صادرکنندگان غيرنفتی ملزم به عرضه 
ارز خود در بازار ثانويه در س��امانه نظام يکپارچه ارزی)نيما( ش��دند تا 
محلی برای تامين ارز وارداتی باشد که به تائيد وزارت صنعت، معدن 

و تجارت رسيده است.
آخرين وضعيت مبادلات ارزی در سامانه نيما از اين حکايت دارد که در 

فاصله 16 مرداد ماه تا 14 مهرماه امسال، صادرکنندگان غيرنفتی حدود 
دو ميليارد و 975 ميليون دلار ارز در بازار ثانويه به فروش رسانده اند. از 
ارز فروش رفته توسط صادرکنندگان حدود دو ميليارد و 566 ميليون 

دلار برای واردکنندگان تامين ارز شده است.
در س��امانه نيما که ارز بر پايه يورو مبادله می ش��ود در مدت گذش��ته به 
طور متوسط نرخی بين 9000 تا 10 هزار تومان داشته است، هر چند 
اخيرا و در جريان نوسان تند بازار ارز که يورو در بازار آزاد تا بيش از 20 
هزار تومان قيمت خورد، يورو در مبادلات نيمايی نيز تا حدی تحت 
تاثير قرار داشت. در آخرين معاملات انجام شده در بازار ثانويه، در روز 
گذشته)شنبه( مجموع فروش ارز حاصل از صادرات حدود 47 ميليون 
يورو و ارز تامين شده برای واردات حدود 39 ميليون يورو بوده است.

يکی از مسايل موجود در سامانه نيما که مدت هاست مورد بحث قرار 
دارد، وارد شدن تمامی ارز حاصل از صادرات غيرنفتی است که با وجود 
برآوردهايی که برای ارز صادرات وجود دارد، ارز وارد ش��ده به س��امانه 
بسيار پايين تر است؛ به گونه ای که در پنج ماهه نخست امسال حدود 
19 ميليارد دلار صادرات غيرنفتی انجام شده که در کل در اين مدت 

حدود چهار ميليارد دلار در سامانه نيما عرضه شده است.
از مجموع ارزی که به س��امانه نيما وارد می ش��ود تا 80 درصد آن از 
سوی پتروشيمی ها بوده و مابقی صنايع غيرنفتی سهمی اندک دارند. 
موضوعی که در مدت اخير بارها مورد تاکيد قرار گرفته است و طبق 

مصوباتی از س��وی دولت صادرکنندگان ملزم به ورود ارز خود تا س��ه 
ماه پس از صادرات به سامانه نيما شده اند. صادرکنندگان با توجه به 
تفاوت��ی ک��ه بي��ن نرخ نيمايی و ب��ازار آزاد وجود دارد تمايل چندانی به 

عرضه در بازار ثانويه ندارند. 
با کاهش نرخ دلار، کالاها هم ارزان می شوند؟ ���

 با نوسانات نرخ ارز قيمت کالاها نيز افزايش يافت اما اکنون که روند 
کاهش��ی در بازار ارز حاکم ش��ده، مصرف کنندگان توقع دارند قيمت 
کالاها نيز کاهش يابد اما رئيس اتاق اصناف تهران می گويد تعيين 
قيمت کالا از سوی مراجع، هيچ ارتباطی با نوسانات نرخ دلار ندارد و 
قيمت مورد تائيد برای مراجع، قيمت مندرج در فاکتور رسمی خريد و 

محاسبه سود قانونی است.
به گزارش ايس��نا، در پی رش��د نرخ ارز به ويژه دلار، قيمت بس��ياری از 
کالاها که به طور مستقيم و غيرمستقيم از نرخ دلار تبعيت می کند، 
روند صعودی به خود گرفته و اين رشد قيمت، کار را به جايی رسانده 
که حتی کالاهايی که با دلارهای دولتی و بازار ثانويه تامين شده اند، 

با نرخ دلار آزاد محاسبه و عرضه می شوند.
شرايط بازار با نوسانات نرخ ارز به سمتی پيش رفته که قيمت محصولات 
مرتبا از سوی فروشندگان تغيير می کند و حتی در برخی موارد که ميزان 
نوسانات شديد است از عرضه محصول در بازار خودداری می شود و 
اين شرايط در نهايت منجر می شود فروشندگان جريمه های بازرسی 

اتحاديه ها را به جان بخرند و از نصب برچس��ب قيمت روی اجناس 
خودداری کنند.

نکته مهم در اين ميان اين است که تجربه گذشته نشان داده هر زمان 
که قيمت دلار افزايش می يابد، قيمت محصولات به س��رعت روند 
صعودی به خود گرفته و در صورتی که دلار افت قيمت را در دستور 
کار قرار داده، قيمت محصولاتی که با دلار رشد کرده، کاهش نمی يابد 

يا به ميزان کاهش نرخ ارز، کاهش قيمت را تجربه نمی کند.
در اين رابطه قاس��م نوده فراهانی - رئيس اتاق اصناف تهران - در 
گفت وگو با ايسنا، اظهار کرد: تعيين قيمت کالا در واحدهای صنفی بايد 
با توجه به قيمت درج شده در فاکتور رسمی خريد و محاسبه سود قانونی 

انجام شود و بايد برچسب قيمت روی تمام کالاها الصاق شود.
وی ادامه داد: عرضه کالا طبق قانون بايد به طور حتم با فاکتور رسمی 
انجام شود و در بازرسی ها نبود برچسب قيمت به بهانه نوسان قيمت ارز و 
تغيير قيمت کالا، مورد قبول نيست و با متخلفان برخورد خواهد شد.

رئيس اتاق اصناف تهران خاطرنشان کرد: نرخ ارز به صورت لحظه 
در روزهای گذش��ته تغيير داش��ته و برخی فروش��ندگان با نوسان نرخ 
ارز قيمت محصولات را تغيير داده اند که اين موضوع در محصولات 
وارداتی و محصولاتی که مواد اوليه آن ها ارتباط مستقيم به بازارهای 
وارداتی دارد اجتناب ناپذير است، از اين رو برای ثبات بازار و آينده نگری 
فعالان اقتصادی لازم است ارز با هر نرخی برای مدت قابل توجهی 

ثابت بماند.
نوده فراهانی خاطرنشان کرد: اگر در بازرسی ها، کارشناسان با عدم درج 
قيمت روی محصولات وارداتی مواجه ش��وند به طور حتم فروش��گاه 
را جريمه خواهند کرد و بهانه هايی همچون عدم ثبات قيمت دلار و 

نوسانات آن برای عدم درج قيمت پذيرفته نيست.
او درباره اين که با رشد قيمت، فروشندگان به قيمت محصولات خود 
افزوده ان��د، ام��ا اکن��ون در پی کاهش نرخ ارز ملزم به کاهش قيمت ها 
هستند، گفت: تعيين قيمت کالا از سوی مراجع ذيربط و اتحاديه هيچ 
ارتباطی با نوسانات نرخ دلار ندارد و قيمت مورد تائيد برای مراجع، قيمت 

مندرج در فاکتور رسمی خريد و محاسبه سود قانونی است.
رئيس اتاق اصناف تهران در رابطه با برخی رفتارها و احتکار کالا يادآور 
شد: نوسانات نرخ ارز بر تمام موارد مصرفی افراد به صورت مستقيم و 
غيرمستقيم تاثيرگذار بوده و عاملی شده که بازار در برخی موارد با کمبود 

عرضه مواجه شود و اين موضوع حاکی از نبود کالا نيست.
وی ادامه داد: در شرايط فعلی فقط مردم با فرهنگ خريد خود و تامين 
نياز روزانه و هفتگی می توانند به بازار و اقتصاد کمک کنند. اما طی مدت 
اخير افراد نياز چند ماهه خود را خريداری کردند که به طور حتم در بلند 

مدت مردم از اين روند خريد آسيب می بينند. انتهای پيام

خسروتاج خبر داد

تغيير در ليست کالاهای مشمول ارز ۴۲۰۰ تومانی
254 ميليارد ريال کالاي احتکاري در پنج ماه 

کشف شد
مدي��رکل دفت��ر بازرگان��ي وزارت 
صنع��ت، معدن و تجارت، ارزش کل 
کش��فيات کالاهاي احتکار ش��ده در 
انبارها در پنج ماه نخس��ت امس��ال را 

254 ميليارد ريال عنوان کرد.
ب��ه گزارش ش��نبه تارنم��اي وزارت 

صنعت، معدن و تجارت، »محمد قبله« افزود: از ابتداي امس��ال 
تا پايان مردادماه افزون بر 157 هزار فقره بازرسي انبارها صورت 
گرفت که به تش��کيل چهار هزار و 120 فقره پرونده منجر ش��د. 
وي وعده داد: با توجه به بهره برداري از مرحله دوم سامانه جامع 
انبار و ش��فاف س��ازي ثبت کالاها، به تدريج احتکار موضوعيت 
خود را از دست مي دهد. »به اين ترتيب، بخش مهمي از جريان 
گردش کالا ش��ناخته ش��ده و در نهايت زمينه براي پيش��گيري از 
سوء استفاده افراد متخلف و سودجو در حوزه قاچاق کالا فراهم 
مي ش��ود.« قبله اعلام کرد در 18 ماه گذش��ته بيش از 510 هزار 
انبار ثبت نش��ده در س��امانه جامع انبارها شناسايي شد.  وي ادامه 
داد: 90 درصد بارنامه هاي صادر شده از مبادي و مقاصد، از سامانه 
جامع انبارها اس��تعلام مي ش��ود و اگر انباري در اين س��امانه ثبت 

نشود، محتويات انبار، اختفا و احتکار محسوب مي شود.

واردات از امارات ۳۰ درصد کم شد
واردات ايران از امارات متحده عربي در نيمه نخست سال جاري 
نس��بت به مدت مش��ابه سال گذش��ته بيش از 30 درصد کاهش 
داش��ته اس��ت. به گزارش ايس��نا، بر اساس تازه ترين آمار گمرک 
ايران از تجارت خارجي ش��ش ماهه نخس��ت سال جاري، در اين 
مدت دو ميليون و 56 هزار تن انواع کالا از کشور امارات متحده 
عربي به ايران وارد ش��ده که ارزش واردات کالا از اين کش��ور به 
ايران در اين مدت س��ه ميليارد و 158 ميليون دلار بوده اس��ت. 
آمار واردات ايران از امارات نش��ان مي دهد که 12.68 درصد از 
وزن کل واردات انجام شده در اين مدت و 14.24 درصد از ارزش 
واردات انجام ش��ده از کش��ور امارات بوده است. کشور امارات در 
اين سال ها به عنوان يکي از بندرگاه هاي ايران فعاليت مي کند، 
به طوري که بس��ياري از کالاهايي که قرار اس��ت به ايران وارد 
ش��وند از کش��ورهاي ديگر به امارات رفته و از طريق اين کش��ور 

به ايران مي آيند.

»عراق« در صدر مقاصد صادراتي 
آذربايجان شرقي

ناظ��ر گم��رکات آذربايجان ش��رقي ب��ا اش��اره ب��ه مش��کلات 
صادرکنن��دگان، گف��ت: س��امانه نيم��ا و ب��ازار ثانوي��ه ارز براي 

صادرکنندگان ضرر مضاعف دارد.
»ليل��ي اورنگي« در گفت وگو با ايس��نا، ب��ا بيان اين که صادرات 
ما بيش��تر واردات محور اس��ت يعني مواد اوليه اقلام صادراتي از 
خارج از کش��ور وارد مي ش��ود، گفت: اصلي ترين موانع موجود بر 
سر راه صادرکنندگان نوسانات ارزي است که اگر ارز تک نرخي 
باش��د و با برنامه مش��خصي پيش روند، وضعيت صادرکنندگان 
بهبوديافت��ه و صادرکنندگان ه��م مي توانند در بازارهاي جهاني 
حضور موثري داشته باشند.  وي با اشاره به افزايش 30 درصدي 
صادرات کالا از گمرکات آذربايجان شرقي، خاطرنشان کرد: طي 
نيمه نخس��ت امس��ال ، يک ميليون و 90 هزار و 387 تن کالا به 
ارزش 760 ميليون و 258 هزار و 402 دلار از گمرکات اس��تان 
صادر ش��ده اس��ت که به لحاظ ارزش دلاري 30 درصد و از حيث 

وزني 47 درصد افزايش را نشان مي دهد. 

داد و ستد

تجارت 
www.tejaratonline.ir

افتتاح خط توليد "هن تنگ" عظيم خودرو در آذرماه
 رئيس سازمان صنعت، معدن و تجارت لرستان از افتتاح خط توليد 

هن تنگ عظيم خودرو در آذر امسال خبر داد.
 محمدرض��ا صفي خان��ي در گفت وگو با خبرنگار ايس��نا ، اظهار کرد: 
کارخانه صنايع توليدي عظيم خودرو در حال حاضر با 120 نفر مشغول 

به فعاليت اس��ت. وي اضافه کرد: اين واحد در زمينه توليد س��ه نوع 
خودروي فوتون ساوانا و هن   تنگ در دو مدل X7 و X5 فعال بوده 
و قطعات CKD مربوط به خودروي فوتون ساوانا به تعداد 48 خودرو 
وارد شرکت شده و در حال توليد است. صفي خاني با بيان اينکه خطوط 

رنگ در حال انجام عمليات توليد هستند، افزود: همچنين تجهيزات 
مربوط به خطوط خودروي هن  تنگ در ش��رکت تخليه ش��ده است. 
رئيس سازمان صنعت، معدن و تجارت لرستان بيان کرد: اين ادوات 
پس از تکميل فنداس��يون آماده نصب هس��تند و لوله هاي مربوط به 

خط جوش خودروي هن تنگ در محل نصب ش��ده و هم اکنون در 
مرحله ديوارچيني و تکميلي است. وي گفت: طبق برنامه ريزي  صورت 
گرفته خطوط خودروي هن تنگ پس از نصب تجهيزات بايد در آذر 
سال جاري به بهره برداري برسند.  صفي  خاني حجم سرمايه گذاري 
در اين ش��رکت را 135 ميليون دلار عنوان کرد و افزود: ظرفيت آن 
توليد 18 هزار دستگاه فوتون ساوانا و 96 هزار دستگاه دو مدل هن 

 تنگ در سال است.

رونمايي از سرويس هاي جديد شرکت ملي پست ايران
حسين نعمتي مديرعامل شرکت ملي پست ايران امروز در آستانه روز 
جهاني پست گفت: سرويس هاي جديد و قابل توجه اين شرکت فردا با 

حضور وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات رونمايي خواهد شد.
 به گزارش پايگاه خبري تجارت آنلاين، حسين نعمتي مديرعامل شرکت 
ملي پست ايران در نشست خبري به مناسبت روز جهاني پست گفت: 
براساس رسالت خدمات رساني آحاد مردم بر سياست هاي کلان ، مبناي 
برنامه هاي ش��رکت ملي پس��ت بر آن بوده که افزايش حجم مبادلات 
پستي در منطقه پيشرفت کند و در حال حاضر هر سال 1800 تن مبادله 
پستي داشتيم و همچنين در پروژه جي نف که همان استفاده از آدرس 

استاندارد است در مباحث اجتماعي و فرهنگي توسعه خوبي داريم. وي 
به افزايش درآمد 11 درصدي شش ماهه نخست سال جاري نسبت به 
شش ماهه نخست سال گذشته اشاره کرد و گفت: عوامل مختلفي در 
اين افزايش نقش داشته است، مانند افزايش ترافيک برخي سرويس ها 
اما درمجموع ترافيک نسبت به قبل سربه سر بوده ولي اين افزايش درآمد 
با شفاف سازي در اين حوزه به دست آمده است. همچنين رشد سرويس 
سفارش��ي 24 درصد، پس��ت ويژه 35 درصد و پس��ت عادي نيز در شش 
ماهه نخست امسال به نسبت شش ماهه نخست سال قبل 12 درصد 
کاهش داشته است. وي گفت: در حال حاضر 52 ميليون نشاني پستي 

داريم که در طرح هاي عملياتي در 6 ناحيه کشور به مردم خدمات رساني 
ويژه داريم و در 76 شهر کشور هدفگذاري کرده ايم که کدپستي با نقاط 
شهري تطبيق پيدا کند. وي گفت: هميشه مبحث بروزرساني در دستور 
کار ما قرار داشته است تا مراجعه کنندگان بدون اذيت شدن بتوانند بصورت 
اينترنتي کدپستي خود را دريافت کنند که با مراجعه به سايت ما مي توانند 
از سرويس هاي قابل توجه استفاده لازم را ببرند زيرا هدف ما ارائه خدمات 
مطلوب، ارزان و با دسترس��ي بالا اس��ت. نعمتي افزود: همچنين سامانه 
هوشمند مديريت حمل و نقل شبکه پستي از طريق موبايل ، اينترنت و 
بويژه فضاي مجازي توفيقات خوبي را براي ما به همراه داشته است و 

بصورت مشخص ظرف دو يا سه روز سير محصولات به اقصي نقاط کشور 
انجام مي شود همچنين ما با 7 هزار فروشگاه و 30 هزار شرکت بصورت 
مستقيم همکاري داريم. وي همچنين ادامه داد : در شش ماهه اول سال 
شرايط ما مطلوب است و از لحاظ ارسال و مرسولات پستي با رشد ترافيکي 
همراه شده ايم همچنين در سرويس امانات هم رشد کرده ايم و حتي در 
بحث غرامات هم سريعاً پاسخگوي مشتريان هستيم. مديرعامل شرکت 
ملي پست همچنين گفت: مبادلات ما در حال انجام شدن است و با وجود 
اينکه مشکلات مالي پابرجاست اما با حمايت هاي اتحاديه جهاني پست 
کارمان را انجام مي دهيم، البته در بحث تجارت الکترونکي هم سامانه اي 
راه اندازي کرده ايم و در حوزه بين الملل با استفاده از تجربيات يک شرکت 
ترکيه اي دنبال اين هستيم تا با هماهنگي هاي لازم ، دوره هاي موردنظر 

در حوزه آموزش بين الملل را هم تجربه کنيم.


